
Glavni savšz jugoslovanskih 
vinogradnik 

je imel v soboto dne 16. t. m. ob 10. uri predpoldne v 
Zagrebu svoj ustanovni občni zbor, ki se je vršil v 
dvorani trgovske in obrtne komore. 

Zbora se je udeležilo okrog sto zastopnikov vino
gradništva in drugih gospodarskih organizacij. Prišli 
so iz Slovenije, (posebno Kranjska je bila časno zasto
pana), Hrvatske, Slavonije, Dalmacije, Vojvodine, Bos
ne in Srbije. Zastopana je bila tudi vinska veletrgovina 
posebno iz Zagreba. Vinska kriza leži vsem na srcu. 

Po običajnem pozdravu in otvoritvi zbora se je po
slala kralju udanostna brzojavka. Predsednik Puklavec 
pojasni namen današnje skupščine, povdarjajoč po
trebo organizacije vinogradnikov. Poljedelskemu mini
stru se je brzojavno poslala prošnja, da se zavzame za 
interese vinogradništva. 

Prvo točko dnevnega reda so tvorile volitve izvr
ševalnega in nadzorstvenega odbora. Ker so bile po
krajinske zveze ustanovljene dosedaj še samo v Slo
veniji in na Hrvatskem, se pri volitvah na druge pokra
jine ni moglo ozirati. Izvoljeni so bi'i sledeči: Prvi 
podpredsednik Milan Hržič, drugi A. Puklavec, tajnik 



profesor Gj. Kajtner, blag. P. Cesar, odborniki: grof 
Bombelles, M. Tinkovič, B. Skalitkv, R. Košar, J. 
Prannsperger, univ. profesor J. Rittig, nar. poslanec 
Nemanič, L. Petovar, J. Burgstalier, F. Žemljic. Odbor 
bo izvolil iz svoje sredine predsednika. V nadzorovaini 
odbor so prišli: ravnatelj Kolkr, Penca, P. Miovič, Avg. 
Frber. 

O vinski krizi je poročal gospod Skalicky kot uvod 
v razpravo. Odpomoč je mogoča na podlagi omejevanja 
produkcije, zboljšanja vinske kvalitete, organizacije 
produkta, organizacije trgovine in izvoza. Na to je sle
dila nad eno uro trajajoča zanimiva debata, zanimiva 
tembolj, ker se je risal položaj našega vinogradništva 
s stališča producentov in ne vinske veletrgovine. Ze
maljsko gospodarsko veče v Dalmaciji je na podlagi dej 
štev dokazalo, d a deiajo tudi dalmatinski vinogradniki 
v izgubo. Z ogorčenjem se je ugotovilo, da vlada k 
trgovinskim pogajanjem z N. Avstrijo ni pritegnila no
benega Slovenca in Hrvata. Narodni poslanec Nema
nič je podrobno pojasnil to zadevo, povdarjajoč, kako 
se je Jugoslovanski klub potegoval v tem oziru in kak 
odgovor je dobil od ministra Kojiča. Zahtevalo se je 
znižanje trošarine, prevoznih stroškov, strožje pažnje 
slede tihotapstva z vini ob mejah v našo državo, pre
poved uvoza itd. Ravnate'j Zimmermann je zahteval 
najstrožjo kontrolo kleti, in posebno po že
lezniških restavracijah, kjer se toči tujcem in potnikom 
največkrat pravi — šund v sramoto našega vinograd
ništva. (Splošno pritrjevanje.) Vinogradnik Košar je 
povdarjal potrebo jedinstvenega vinskega tipa za razne 
vinske okoliše in pokrajine, in ki bi se ustvaril naj
lažje na podlagi vinarskih zadrug. Vinski izvoz bo za
inogel prospevati le, ako bomo znali rezati naša do
maža vina po okusu inozemskeh konzumentov. Treba je 
nove orientacije. Govorniki so združili svoje zahteve v 
resoluciji, ki se odpošlje na pristojno mesto. Resolu
cijo objavimo prihodnjič. 

Tretjo in četrto točko dnevnega reda je tvorilo vpra
šanje vinskega zakona in pobijanje direktno rodečih trt. 
O prvem vprašanju je poročal gospod prefesor Kajtner, 
o drugem g. Skondrič. Tozadevne resolucije pridejo 
pred poseben odbor, da jih končnoveljavno združi. 

Glede lastnega društvenega glasila, ki bi stalo og
romno denarja, se je odločitev prepustila odboru, da 
ukrene potrebno. 

Zastopnik lista «Jugoslovanski sadjar in vočar«, se 
j« izjavil, da bi prepustili v vsaki številki po štiri strani 
vinogradnikom, ako bi se vsak ud vinarskega društva 
zavezal plačati naročnino. 

Med slučajnostmi je omeniti zahtevo po znižanju 
tarifa za uradno kemično preiskuševanje vina, ki zna
ša danes 200 D za vsako preiskušnjo. Tudi domači 
konjak se naj zaščiti s posebnim zakonom. Univ. prof. 
Pittig je pozval vinogradnike, da se udeleže zagrebške 
vinske borze, ki se vrši vsako prvo sredo v mesecu ob 
10. uri predpoldne. Dosedaj je bila zastopana samo vin
ska trgovina. Vinogradnik Košar zahteva, da se sprej
me v odbor tudi dva člana vinogradnika, ker tangira 
v ikon v največji meri tudi interese vinogradnikov. Za
stopnik Glavnega Saveza hrvatskih zadrug, je zahteval 
uvodoma spremembo pravil Zveze vinogradnikov, ki 
tvori danes nejasno zmedo. Meseca septembra t. L se' 
bo vršil v Mariboru kongres vinogradnikov zvezan a 
izletom v Haloze in ljutomerske gorice. Ob drugi uri 
popoldne se je zaključil ustanovni občni zbor, ki je po
kazal, da se morajo najti najprej koristi pokrajinskih 
vinogradnikov v trdni organizaciji. 


